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Nom de l repres entant
Ajuntament de

Nom de  la Co mis s ió  a la qual ha as s is tit

Dia

Lloc

El programa va començar dilluns  dia 27.10.2008

Primera Taula Rodona: El compro mís  amb e ls  pe tits  municipis

855.1

3 1 . X. 0 8

: LLORENÇ CARRETERO TUDURI
: SANT LLUIS

:

1er Congreso de Pequeños Municipios y Entidades Locales

: 27  i 28 d’octubre de 2008

: Riojaforum .- Palacio de Congresos y Auditorio de La Rioja .- Logroño

Us he de començar dient que aquest primer congres de petits municipis podia semblar molt 
interessant ja que en el dia d’avui totes les qüestions que plantegen tant els petits com els grans 
municipis haurien de ser de molt d’interès, ara be dins de lo que va ser el Congres i de com es va 
desenvolupar poca cosa se’n va poder extreure intentaré explicar-ho. 

al matí en la que hi va haver diferents 
intervencions per part de els representants polítics de la Comunitat Autònoma de La Rioja, estrany 
va ser que no intervingués ningú de l‘Ajuntament de Logroño, tenint en compte que el Congrés es 
feia a aquesta ciutat.

La primera ponència va ser impartida per Ana Rosa Migoya, Consellera d’Administracions 
Públiques del Govern del Principat d’Astúries, en la qual va explicar com està estructurat el 
Principat d’Astúries en referència a la constitució de consorcis públics, tant d’aigües, com residus, 
com transport. Llavors també explicar el fons de cooperació que tenen per Ajuntaments de menys 
de 5.000 habitants, va ser una bona ponència.

A continuació va ser en Francisco  Granados Lerena, Conseller de Presidència de la 
Comunitat Autònoma de Madrid, el qual rallar de governs lliberals i sobre seguretat jurídica en els 
planejaments municipals. Sense comentaris de la seva intervenció.

Posteriorment va intervenir n’Amelia Salanueva, Consellera d’Administració Local de la 
Diputació Foral de Navarra; també rallar sobre el consorci de residus urbans que tenen allà, 
catàlegs competencials, una llei de financiació amb un fons de participació molt important i amb 
formules de repart pels diferents municipis de diferents variables per infrastructures bàsiques. 
Exposició interessant, sabent que la Comunitat de Navarra te un sistema de finançament diferent i 
per lo vist molt ric. 



Després va intervenir en Conrado Escobar Las Heras, Conseller d’Administracions 
Públiques i Política Local de la Comunitat de La Rioja, comunitat amb 174 Ajuntaments en el qual 
tenen Ajuntaments de menys de 50 habitants el que comporta que a l’hora d’haver de donar els 
serveis alguns serveis molt bàsics tenen problemes. Va explicar sobre un Pla    quipaments 
informàtics que volen dur a terme, també la constitució de diferents consorcis, també rallar d’un 
Pla d’infrastructures locals atenent a unes ajudes protocolàries, vull entendre que són ajudes 
mitjançant convenis. Va fer una defensa dels Ajuntamen   i de l’assumpció de competències que 
ens són impròpies. Ressaltar que es va enfatisar moltíssim sobre les competències impròpies dels 
Ajuntaments que s’estan assumint. 

Va intervenir n’Antonio Faulo Loras, Catedràtic de Dret Administratiu de la Universitat de La 
Rioja. Va rallar sobre la llei de Règim Local, diferents articles que rallaven de l’autonomia local, de 
la professionalització de la vida política i també va dir que a resultes de l’Estatut Català tot el tema 
de finançament en aquests moments està en el aire. 

Tot seguit, va ser el torn de n’Enrique Orduña Rebollo, Secretari de l’Organització 
Iberoamericana de Cooperació Intermunicipal (OICI).Digué que a Espanya el 84 % dels 
Ajuntaments son menors de 5.000 habitants amb la problemàtica que això comporta, sobre tot en 
base als serveis que han de donar els Ajuntaments, de     grans dificultats que tenen molts 
Ajuntaments per realitzar el dia a dia. 

Concepción Barrero Rodríguez, Catedràtica de Dret Admi          de la Universitat de 
Sevilla. Digué que les àrees metropolitanes no ha funcionat, ara bé va fer una defensa molt clara 
de les mancomunitats i dels consorcis.

El capvespre del mateix dilluns, hi va haver els 4 tal     d’intercanvi d’experiències. Vaig 
poder assistir al taller número 4 que anava dirigit als models d’associacionisme entre municipis.
El primer en intervenir va ser Juan Jesús Ayala Hernández,  Director General d’Administració 
Territorial i Governació del Govern de la Comunitat Autònoma de Canàries. Parlar sobre la nova 
cultura del territori i que la participació ciutadana és imprescindible i a més que sigui efectiva. 
Tot seguit José Maria Endemaño Aróstegui, Director de     m Local del País Basc. Va parlar 
sobre les mancomunitats d’obres i serveis i dels consorcis. També va defensar les germandats 
d’obres i serveis, i també va rallar de “parzonerias” (formes d’explotació forestal).

Ana Berta, i na Inmaculada Martínez del Foro Fuentesclara, que és un foro per la sostenibilitat, 
remarcar que la regió de Castilla i Lleó amb 2.249 mun       té 1.975  municipis de menys de 
1.000 habitants, van explicar la gran dificultat a l’hora de desenvolupar serveis. 

Josep M. Matas i Babón, Secretari General de l’Associa    Catalana de Municipis i 
Comarques. Va rallar de la fusió de les 4 regions. Tenen 937 associats.  També va rallar de la 
formació pels funcionaris, de la fundació de Riscos Laborals, de la fundació de la Vivenda, de 
mancomunar una pòlissa de responsabilitat civil en la  ual hi tenen 152 ajuntaments adherits. 
També va tractar sobre un pla de pensions en el que hi tenen 3.000 empleats adherits. També va 
comentar sobre els serveis de telefonia i la possibili    de comprar kilovats i les certificacions de 
qualitat.

Segona Taula rodona: Fórmules  de  s o lidaritat territorial

Tallers  d’intercanvi d’experièncie s : Mode ls  d’as s oc iac ionis me  entre  municipis



Juan José Gil Barco, Gerent del Consorci d’Aigües i Residus del Consorci d’Aigües i 
Residus de La Rioja. Va intervenir dient que està consorciat des de 2008, que el govern de La 
Rioja te 173 municipis, i que tenen estipulat un preu     per contenidor i un preu fix per habitant, 
també segons la freqüència i el tamany. Com és pot veure aquesta qüestió fa referència a les 
tarifes del servei de recollida de residus

Borja López Rodríguez, de Planificació Territorial i Urbana de La Rioja. Aquest senyor va 
rallar sobre el Inframunicipalisme, les seves possibles solucions, de la col·laboració entre 
municipis i del Territori com a referència.

José Luis Pascual Criado de l’Ajuntament de Trabanca (Duero-Douro AECT). Va dir que 
Trabanca te 270 habitants. Que tenen cooperació territorial i 43 treballadors (DUERO-DOURO). 
També va comentar sobre l’Agrupació Europea de Coopera    Territorial. Va explicar que la AECT 
és una fórmula jurídica per l’Associació d’Entitats Públiques al menys de 2 països de la Unió 
Europea. Els seus àmbits d’actuació són: 

Esport, oci i temps lliure
Turisme, cultura i patrimoni
Agricultura i ramaderia
Administració local, transports i comunicació
Investigació, innovació i desenvolupament
Sanitat, serveis socials i acció social
Educació, formació i feina
Medi ambient i desenvolupament sostenible
Noves tecnologies, especialment les de la informació i comunicació
Transport públic accessible a tots els ciutadans
Desenvolupament local
Desenvolupament econòmic
Igualtat d’oportunitats

Vull fer esment del taller d’aquest capvespre, que l’aportació dels diferents ponents va ser 
interessant, ara be hi va haver una falta molt gran per poder debatre cadascuna de les 
intervencions dels ponents, va ser una llàstima que qüestions tan importants referides a 
col·laboracions entre municipis no es vagin poder debatre molt més a fons durada la importància 
que té en aquests moments aquesta cooperació. 

Primer va ser el torn de Phil Turner, President de ECOVAST. Va rallar sobre 
l’associacionisme europeu, els petits municipis, i la     ua d’habitants.

A continuació va intervenir en Jean Gourdou i Antoine Bourrel, del Centre d’Estudis de 
Colectivitats Locals de la Universitat de Pau. Parlaren sobre la cooperació intermunicipal a França. 
Van rallar sobre la cooperació entre municipis i mancomunar els seus serveis. També rallaren 
sobre el Sindicat tècnic de municipis per projectar la Comunitat de Municipis. Hi ha tres nivells 
segons els habitants. Hi ha:

36.000 municipis:
100 departaments 
30 regions
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Va continuar el dimarts  dia 28, amb e l s egüent programa:



Tot seguit va parlar en Richard Henderson, Vice-president Executiu de MassDevelopment, 
va rallar sobre el cas de l’estat de Massachusetts, de com està estructurat aquest estat. També va 
rallar sobre el desenvolupament públic i privat.

Per acabar es va rallar d’Amèrica Llatina, ja que la ponència anava sobre experiències 
internacionals i millors pràctiques  d’agències multilaterals. Van intervenir na Patricia Clarke, 
Urban Advisor del Banc Mundial i n’Eduardo Rojas, Senior Urban Specialist, Banc Interamericà de 
Desarrollo. Una vegada acabades les intervencions dels ponents, es va obrir torn de preguntes en 
la que es va rallar de la gran corrupció que hi ha als governs d’Amèrica Llatina i que moltes 
vegades aquesta qüestió dificulta el finançament dels  juntaments d’aquesta part del món, tant 
cert és aquesta qüestió que des de les Balears en sabem ben prou mitjançant els Fons de 
Cooperació que tenim aquí a les nostres Illes. Tinc de dir que aquesta expressió de corrupció 
emprada per un assistent a les jornades, es veu que no va agradar als responsables del Congrés 
ja que a continuació van  fer davallar els ponents de damunt l’escenari coartant qualsevol tipus 
d’intervenció en referència al que s’havia estat rallant durant el matí.  A continuació pujà dalt 
l’escenari dos Consellers de la Comunitat Autònoma de    Rioja que es van posar a disposició 
dels assistents al Congrés per qualsevol pregunta, la         van ser uns moments bastant 
desagradables que certament no tenen explicació. A continuació els dos Consellers intervinents 
varen rallar del problema de la financiació, d’exigir    Govern Central més finançament, que caldria 
que fer un reglament de competències per assumir cada   ministració  i també pressionar amb 
acords territorials i la revisió a fons del Model Municipal.

En resum, podia haver estat però no va ser un bon Congrés, tots sabem i dic tots des de el 
Govern Central fins l’Ajuntament més petit d’Espanya de les dificultats econòmiques que tothom té 
i molt especialment els Ajuntaments i per correlació els més petits més que els grans. Està clara 
que la  reivindicació de millor  finançament s’ha de mantenir inclus s’ha d’intensificar, ara bé amb 
la negociació per davant esgrimint tots i cadasqun dels arguments que els Ajuntaments tenim per 
fer valer aquest criteri que hauria de ser d’obligat compliment per les Administracions que estan 
per damunt dels Ajuntaments. Crec que aquest Congrés va voler garnar cap a un color polític i 
hem de tenir molt clars que quan assistim a  congresso   debats, reunions, etc, representant al 
nostre Ajuntament o Ajuntaments, és aquesta la nostra missió i responsabilitat de posar damunt la 
taula les reivindicacions necessàries per les millores dels nostres municipis no dels nostres partits 
polítics, encara que darrera cada persona hi ha unes sigles, però vull remarcar que el càrrec de 
responsabilitat que tenim dins l’Ajuntament ha d’estar per damunt de qualsevol consideració.

Us deman perdó per el retràs en penjar aquestes fitxes.

felib@felib.es

o bé per fax: 971 76 31 02

Heu de  remetre  la fitxa a: 
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